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معصومه معظمی: باتوجه به نوسانات اخیر بازار و کاهش ارزش پول ملی، برخی 
نمایندگان مجلس و کارشناســان بر این عقیده اند که شــرایط اقتصادی کنونی 
باعث کوچک شدن سفره های مردم شده و فشــارمضاعفی بر اقشار آسیب پذیر 
وارد کرده و معیشت جامعه را به خطر انداخته است. ازاین رو درصدد پیداکردن 
راهی برای برون رفت از وضعیت فعلی هســتند که به آن دچار شده ایم. احمد 
علیرضا بیگی، نماینده دو دوره مردم تبریز در مجلس و عضو کمیســیون شوراها 
و امور داخلی کشــور در مجلس یازدهم از جمله افرادی اســت که به نقد این 
موضــوع پرداخــت و در گفت وگویی با «شــرق» تأکید کرد که تیــم اقتصادی 
دولت عملا هیــچ برنامه ای برای برون رفت از شــرایط اقتصادی فعلی ندارد. 
او همچنین برخی مصوبــات و طرح های مجلس را نیز مــورد انتقاد قرار داد و 
گفت  با طرح هایی مثل طرح مالیات بر عایدی سرمایه نمی توانیم جلوی خروج 
ســرمایه از کشــور را بگیریم؛ چیزی که این روزها اقتصاد کشور را بیش از پیش 
تهدید می کند. علیرضا بیگی در ادامه ســخنان خود برخورد ســلبی و انفعالی با 
ســرمایه را چاره کار ندانست و گفت اگر امنیت برقرار باشد، سرمایه گذار به جای 
خروج ســرمایه از کشور و سرمایه گذاری در ترکیه و امارات و ... در کشور می ماند 
و این خون به رگ های اقتصاد کشور تزریق می شود. این نماینده مجلس، تلاش 
برای تصویب طرح مالیات بر عایدی سرمایه به منظور جلوگیری از فرار سرمایه، 
بهبود وضعیت اقتصادی و کنترل بازار خودرو را اشــتباه دانست؛ چرا که باعث 
مشروعیت بخشــیدن به بازارهای غیررسمی شــده و جاذبه بیشتری برای آنها 
ایجاد می کنــد. ادامه گفت وگوی احمد علیرضا بیگــی، نماینده تبریز در مجلس 

یازدهم با «شرق» را در ادامه می خوانید.

 همان طور کــه برخی نمایندگان معترف اند و بارهــا از تریبون مجلس به دولت   .
تذکر داده اند، با کاهش ارزش پول ملی، ســفره های مردم کوچک شده و بر اقشار 
آسیب پذیر بیش از پیش فشار اقتصادی تحمیل شــده است. نظر شما د راین باره 

چیست؟
هفته گذشته وزیر اقتصاد و رئیس بانک مرکزی وقت (صالح آبادی) در جلسات 
علنی و غیر علنی مجلس شرکت کردند و درباره وضعیت اقتصادی کشور صحبت 
کردند. بخش غیرعلنی که قابل طرح نیســت  اما در بخــش علنی صحن، مردم به 
خوبی شــنیدند که در عمل برای برون رفت از شــرایط موجود هیچ برنامه ای وجود 

ندارد. ما بســیار متأسف شــدیم که وزیر اقتصاد و دارایی به طور کلی از خودش رفع 
مســئولیت کرد و رئیس بانک مرکزی وقت هم اساســا پاسخی نتوانست ارائه دهد 
که با وجود شــاخص های مثبتی که ارائه می شود، چرا ارزش پول ملی ما در چنین 
وضعیتی قرار گرفته اســت! البته تلاش هایی صورت گرفت که این موضوع را ناشی 
از مباحث روانی و محصول اغتشاشات اخیر و ناآرامی های داخلی قلمداد کنند. اما 
باید بدانیم در این روزها خروج ســرمایه به طور جدی اقتصاد کشور را تهدید می کند. 
البته فرمولی که پیشــنهاد شد و برخی نمایندگان هم بر آن پافشاری داشتند و دارند 
به این نحو اســت که معتقدند کســانی که باعث خروج سرمایه از کشور می شوند، 
باید دارایی آنها در داخل کشــور مصون از تفتیش نباشد. د رحالی که این رفتار نوعی 
برخورد ســلبی با سرمایه محسوب می شــود. این برخورد حکایت از این دارد که بنا 
نداریم چاره جویی کنیم؛ بلکه می خواهیم با برخورد سلبی و انفعالی این مشکل را 
بزرگ و بزرگ تر کنیم. موضوع امنیت سرمایه گذاری و امنیت سرمایه در ایران به طور 
خاص مورد توجه سیاســت گذاران اعم از دولت و مجلس اســت  اما نمی خواهند 
به این نکته توجه کنند چرا ســرمایه ای که امروز به منزلــه خونی در رگ های ایران 
می توانست جریان داشته باشد، در کشور بند نمی شود و مداوم در  حال فرار و خروج 
از کشــور است؟ یعنی به دلایل واقعی این موضوع توجه نمی شود و تدبیری عملی 

برای آن اندیشیده نمی شود.
  طبق این صحبت ها وقتی نتوانیم سرمایه را در داخل کشور حفظ کنیم، از خارج   .

هم نمی توانیم جذب سرمایه داشته باشیم، درست است؟
دقیقا همین طور اســت. وقتی در داخل چنین شرایطی وجود دارد، از خارج هم 
ورود ســرمایه ای شکل نمی گیرد. ما این مشکل را باید حل کنیم و به جای اینکه داغ 
و درفش بیشــتری برای حفظ ســرمایه به کار ببریم و بر جنبه پیش گیرانه مجازات 
پافشاری کنیم، باید راهکار مناسب به کار بگیریم. اصلا باید تلاش کنیم چنین اتفاقی 
نیفتد و امنیت برقرار شود تا سرمایه در کشور بماند و خارج نشود؛ نه اینکه با مصوبه 
قانونی و ایجاد فشار بخواهیم سرمایه را در داخل کشور حفظ کنیم و مانع از خروج 

آن شویم.
 همان طور که اول صحبت هایتان مطــرح کردید، تیم اقتصادی دولت حاضر به   .

پذیرش مســئولیت نیست و شــاید هم ناکارآمدی مدیریتی دارد. به نظر شما بهتر 
نیست رئیس جمهور بشخصه وارد عمل شــود یا مجلس از بعد نظارتی خود ورود 

کرده و جلوی فشار اقتصادی بیشتر بر جامعه را بگیرد؟

اگر چنین نگرشی در مجلس حاکم بود، با تصویب طرح مالیات بر عایدی سرمایه 
سعی نمی کردیم موضوع فرار ســرمایه، بهبود وضعیت اقتصادی و بازار خودرو را 
کنترل کنیم. طبق گزارشــی که مسئولان مربوطه می دهند همه چیز مسکوت مانده 
و منوط بر این شــده اســت تا طرح مالیات بر عایدی سرمایه در مجلس به تصویب 
برسد، شاید بر این اساس بازار خودرو آرام بگیرد و این مصوبه مانع از خروج سرمایه 
از کشور شود و همچنین منجر به کنترل بازار شود. د رحالی که این نگاه به کلی اشتباه 
اســت؛ چراکه این کار به برخی بازارهای غیر رسمی مشروعیت بیشتری می بخشد و 
جاذبه بیشــتری برای آنها ایجاد خواهد کرد. طبیعتا در این صورت ما با مشــکلات 
به مراتب بیشــتری مواجه خواهیم بود و از رهگذر این نوع نگرش سلبی، کشورهای 
همســایه ما منتفع می شوند. یعنی امارات، ترکیه و ارمنستان آباد خواهند شد. پس 

این نوع نگاه باید اصلاح شود.
به نظرم این تیم اقتصادی باید از رئیس جمهور الهام گرفته باشند و آقای رئیسی 
به آنها خط و مشی داده باشد که چنین نگرشی در دولت وجود دارد و تیم اقتصادی 
آن را تنها راه برون رفت از شرایط فعلی اقتصادی می دانند. البته در مجلس هم روی 
این موضوع خیلی مانور داده می شــود. درحالی که اگر امروز در صنعت ساختمان 
دچار بی رونقی و رکود هستیم و ساخت وساز کاهش داشته و جواب گوی نیاز مردم 
نیست، بخشی از آن به قانون مالیات بر خانه های خالی برمی گردد که اساسا دریافتی 
هم از این محل نداشــته ایم. اما بــا تأثیر روانی که از خود بر جای گذاشــته، میزان 
جذابیت صنعت ســاختمان را تقلیل داده اســت. نتیجه هم آن شده که این کار در 
ترکیه و امارات صورت می گیرد و ســرمایه ها به آن سمت سرازیر می شود؛ بنابراین 
بایــد به این نــوع نگاه خاتمه دهیم. تا زمانی که این نــوع نگاه در مجلس و دولت 
وجود دارد، طبیعتا مشکلی از مشکلات کشور حل نخواهد شد و بازار غیر رسمی ارز 
یکه تاری خواهد کرد و متأسفانه فشار بر توده های محروم جامعه خودش را بیش 

از پیش نشان خواهد داد.

بیانــات رهبــر انقلاب اســلامی در دیــدار خانــواده آیت االله 
محمدتقی مصباح یــزدی (رضوان  االله  علیه) کــه پنجم دی ماه 
۱۴۰۱ برگزار شــده بود، صبح روز گذشته در محل برگزاری دومین 
همایش بزرگداشــت علامه مصباح یزدی در تهران منتشــر شد. 
به گزارش ایســنا، متن بیانات حضرت آیت االله خامنه ای در دیدار 
خانــواده آیت االله مصباح یزدی که به مناســبت دومین ســالگرد 
درگذشت این عالم ربانی برگزار شد، به شرح زیر است: «بسم االله 
الرحمن الرحیم و الحمدالله رب العالمین و الصلاه و السلام علی 
سیدنا ابی القاسم المصطفی محمد و آله الطیبین الطاهرین سیّما 
بقیه االله فی الارضین. خیلی خوش  آمدید. بعد از مدت ها آقایان 
را و بعضــی از خانم ها را زیارت کردیم. بزرگداشــت جناب آقای 
مصباح یکــی از واجبات کارهای حوزه و روحانیت و ماها و همه 
است و بزرگداشت ایشــان به معنای زنده نگه داشتن جهت گیری 
ایشان و راه ایشان است. مرحوم آقای مصباح (رضوان  االله  علیه) 

یــک خصوصیات منحصربه فردی داشــتند که مــن در مجموعه 
فضلای برجسته قم که از قدیم می شناختیم، و حالا هم بحمداالله 
برکات بعضی شان ادامه دارد، نگاه می کنم، جامع این خصوصیات 
را در کســی مثل مرحــوم آقای مصباح مشــاهده نمی کنم؛ علم 
فراوان، فکر خوب و نوآور، بیان رســا و واضح، انگیزه تمام نشدنی 
و بی نظیر، خلقیات و رفتارهای شایســته و برجســته، ســلوک و 
معرفت و توجه معنوی و مانند اینها؛ مجموع اینها را واقعا انسان 
نمی تواند پیدا کند. اینها در آقای مصباح جمع بود. بالاخره رفتن 
برای همه هســت: انَِّکَ مَیِّتٌ وَ انَِّهُم مَّیِّتُون؛ اگرچه خسارت است 
اما بالاخره چاره ای نیســت، ناگزیریم؛ علاج این اســت که آن راه 
ادامه پیدا کند؛ آن ابتکار و آن کارهایی که ایشــان کرده اند: همین 
«طرح ولایت» یکی از ابتکارات ایشــان اســت؛ همین تشکیلات 
عظیم مرکز تحقیقات امام خمینی یکی از همان ابتکارات اســت؛ 
کتاب هایی که ایشان نوشــته اند، چه کتاب های علمی، چه آنچه 

مربوط به اخلاقیات و معنویات و [برای] اســتفاده عموم و مانند 
اینها اســت، یکی از آن کارها است؛ اینها را نباید گذاشت تعطیل 
بشود. الحمدالله آثار ایشان از همه جهت خوب است؛ آثار صوتی 
ایشــان خیلی آثار خوبی است. سخنرانی های ایشان را یک مدتی 
که در آن حســینیه سخنرانی داشــتند، در عصرهای ماه رمضان 
تلویزیــون پخش می کرد؛ من می نشســتم پــای تلویزیون گوش 
می کــردم؛ نمی دانم کِی بود. حالا من عصری می نشســتم گوش 
می کردم؛ عصر ماه رمضان بود. به ایشان گفتم؛ گفتم اینها خیلی 
برجسته اســت، واقعا خیلی خوب اســت؛ آدم می نشیند گوش 
می کند، واقعا اســتفاده می کند. خب اینها نبایستی متوقف بشود؛ 
نباید مسکوت بماند، فراموش بشود. ایشان آثار صوتی دارند، آثار 
مکتوب دارند، آثار مؤسســه و بنیان های مؤسســاتی، مثلِ آنهایی 
که اسم آوردیم ــ یا شاید هم غیر آنها که من خبر ندارم ــ دارند، 
الحمدالله فرزندان خوبی دارنــد، آقازاده های خوبی دارند؛ وَ بَثَّ 
مِنهُما رِجالًا کَثیراً وَ نِساء. الحمدالله؛ برکات نسلی شان هم برکات 
خوبی است. درمورد حفظ آثار، نکته ای که وجود دارد، این است 
کــه نگذاریم این آثار کهنگی پیدا کند. یعنی آن روزی که ایشــان 
این مؤسســه امام خمینی را راه انداختند، یک کار تازه ای بود؛ آیا 
امروز هم اگر به همان شــکلی که اول راه افتاده، اداره بشود، باز 
هم تازه است؟ این، جای سؤال است؛ این به عهده شماها است. 
آقای رجبی و شــما آقایان ببینید چــه کار باید کرد که آن تازگی و 
طراوت حفظ بشــود. آن اولی که ایشــان این کار را شروع کردند، 
خب یــک کار خیلی نوِ جدیــدی بود، توجه هایــی را به خودش 
جلب کرد؛ حالا هم باید همان جور باشد یا مثلا کتاب های ایشان. 
خب حالا بعضی از کتاب ها، کتاب های علمی است، کتاب درسی 
اســت، مثلا فرض کنید فلسفه؛ خب حفظش به این است که در 
حوزه در جاهایی که مقتضی اســت تدریس بشــود؛ اما برخی از 
آثار مکتوب ایشان آثاری است که باید در ذهن ها جایگزین بشود؛ 
بحــث علم و فن و مانند اینها نیســت؛ فکر اســت؛ باید در ذهن 
مخاطب بنشیند. چه جوری می شود نشاند؟ امروز با صِرف اینکه 
حالا تعداد نســخه هایی که از یک کتاب چاپ می شود، بالا باشد 
یا پایین باشد، مســئله تمام نمی شــود؛ یعنی این جور کتاب های 
فکری [این جوری حفظ نمی شود]. چرا، بعضی از کتاب ها هست 
که وقتــی تعداد و تیراژ بالا برود، این یک موفقیت اســت؛ فرض 
کنید کتاب هایی که در شــرح حال شهدا می نویسند؛ خب هرچه 

افراد بیشتر بخوانند، بیشــتر بهره مند می شوند. کتاب های فکری 
این جوری نیســت؛ کتاب های فکری لازم است در فکر رسوخ کند؛ 
و این، صرفا با نشر کتاب حاصل نمی شود. شما نگاه کنید غربی ها 
در ایــن کارها خوب واردند، خوب بلدنــد؛ ببینید مثلا فرض کنید 
فــلان متفکر، حالا مثلا هِگل مگر چند کتاب نوشــته؟ افکارش را 
از داخل این کتاب ها اســتخراج می کننــد و درمی آورند، تخلیص 
می کننــد، خلاصــه می کنند، آن فکــر را با بیان هــای مختلف، با 
زبان های مختلف، با شــیوه های مختلف پخش می کنند، منتشــر 
می کنند. این کار [درمورد ایشــان هم] باید انجام بگیرد. من البته 
گمان می کنــم قبل ها به خود مرحوم آقای مصباح (رضوان  االله 
علیه) یا شــاید به بعضی از شاگردهای ایشان راجع به ملاصدرا 
ایــن حرف را زدم که کتــاب ملاصدرا تدریس می شــود، اما لبّ 
حرف های ملاصدرا چیست؟ ملاصدرا چند مسئله اساسی دارد؛ 
اینها را پیدا کنید، بکشید بیرون، روی اینها بحث بشود، کار بشود، 
کتاب نوشته بشود، مباحثه بشــود؛ این لازم است. در مورد خود 
آقای مصباح همین جور اســت و باید این جوری بشود. نگاه کنید، 
ببینید آن جهت گیری فکری ایشان، آن نقطه تمرکز فکری ایشان 
چیســت، چه در مسائل فلسفی، چه در مسائل اجتماعی، چه در 
مســائل اعتقادی و فکری، در فضای مجازی و از این قبیل پخش 
ـ یک تکه حرف را پخش کنید، این منتشــر بشــود، در  می شــود ـ
ذهن ها بماند، به زبان ها بیاید، تکرار بشود؛ و مثل مَثَلِ سائر  که در 
زبان ها تکرار می شود و می مانَد، این فکر بماند، معلوم بشود این، 
فکر آقای مصباح اســت؛ تا افراد اسم آقای مصباح را می آورند، 
هر کســی که دیده این تکه ها را، این نوشته ها را، ذهنش به یکی 
از اینها متوجه بشــود، یادش بیاید. مثلا یکــی از راه های پخش 
فکرِ یک آدمِ متفکر برجسته عمیقی مثل آقای مصباح این است. 
صوت هم خیلی خوب است. حالا شاید لازم نباشد از اول تا آخرِ 
یک سخنرانی را پخش کنیم ــ  آن [کار] شاید یک مقداری تأثیر را 
هم کم کند ــ اما بالاخره می توان از یک صوتِ یک ساعته یا مثلا 
ســه ربع  ساعته ای که مســتمع را کاملا جذب می کرده، مثلا یک 
ربع ســاعت مطلب درآورد. یکی از چیزهایی که در این جلساتِ 
داخل حسینیه  ایشــان نظر من را خیلی جلب می کند، این است 
که وقتی [فیلم آن را] پخش می کنند، آدم می بیند اولا مستمعین 
کــه متراکم نشســته اند، همه جوانند، یعنی مثلا یک آدم مســنّ 
بالای چهل ســال شــاید در اینها دیده نمی شود؛ همه جوانند. و 

[ثانیا] همه همین طور محوند! این خیلی مهم اســت. من چون 
خودم ســخنرانم، ده ها سال [ســخنرانی کرده ام]، به این نکات 
توجه دارم. چه زمانی هست که سخنران احساس می کند موفق 
است؟ این نگاه ها و برخوردها و به اصطلاح آن نمایش هایی که 
از رفتار مســتمع وجود دارد، نشان دهنده یک حقیقتی است؛ این 
را شما در سخنرانی های ایشــان مشاهده می کنید، یعنی این من 
را خیلی جلب می کند. ایشان چه دارد می گوید که این جور همه 
دل ها را، چشــم ها را مجذوب کرده، مبهوت کرده؟ این تکه های 
خاص را پیدا کنید، مکرر پخش کنید. خوشــبختانه صداوســیما 
نســبت به این قضیه روی خوش نشــان داده. حالا گاهی اوقات 
هســت مسئولانِ رسانه ها و مانند اینها روی خوش به یک چیزی 
نشــان نمی دهند، [ولی] نســبت بــه کارهای ایشــان الحمدالله 
صداوســیما گرایش خوبــی دارد و در ســاعات مختلف [پخش 
می کند]. من گاهی عبــور می کنم، [وقتی] نگاه می کنم می بینم، 
یا گاهی نشســته ام می بینم که از ایشان چیزهای زیادی را پخش 
می کنند؛ حیات آقای مصباح این اســت، زنده بودن آقای مصباح 
این اســت. خب جسم ایشــان رفت، حیف هم بود، خیلی حیف 
بود، یعنی وجود ایشان واقعا مایه برکت بود، آدم از دیدن ایشان 
اســتفاده می کرد؛ یکی از این کســانی [بود] که ما در طول عمر 
دیدیم از دوره جوانی شان، نه حالا؛ آن وقت که ایشان شاید هنوز 
ازدواج هم نکرده بود ــ من قبل از اینکه بیایم قم، در مشــهد با 
ایشــان آشنا شدم؛ گمان می کنم مثلا ســال ۳۶، ۳۷ بود ــ از آن 
وقت آدم می فهمید ایشــان یک مرد متدین، اهل دین و اهل تقوا 
بودند. از جمله آن کســانی بود که «مَن یُذَکِّرُکُمُ االلهَ رُؤیَتُه» بود؛ 
رؤیت ایشــان هم آدم را کمک می کرد، پیش می بُرد، به یاد خدا 
می انداخت. خب هرچه از آن جوانی گذشــت، ایشــان بهتر هم 
شــد؛ اگرچه هرچه هســت، مال همان دوره جوانی است. شما 
جوان هــا قدر ایــن دوره را بدانید؛ آنچه آن آخــرِ کار به درد آدم 
می خورد و گیر آدم می آید و بــرای آدم می ماند، همین [چیزی] 
اســت که حالا شماها کســب کرده اید و دارید کســب می کنید. 
جوان ها قدر جوانی شــان را بدانند. خدا ان شــاءاالله درجاتشان را 
عالی کند. بله، دو سال از درگذشتشان گذشت؛ دوازدهم دی بود. 
خداوند ان شــاءاالله درجات ایشان را عالی کند و ایشان را مشمول 
مغفرت و رحمت خودش قرار بدهد. والسّــلام علیکم و رحمه 

االله و برکاته».

یکشنبه
۱۱  دی  ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۶۰

مدیر کل تقســیمات کشوری وزارت کشــور درباره طرح تشکیل استان های تهران 
شــرقی و غربی، کرمــان جنوبی و اصفهــان جنوبی توضیحاتی ارائــه داد. مدیر کل 
تقســیمات کشوری وزارت کشــور اظهار کرد: تشکیل اســتان کرمان جنوبی و استان 
تهران شرق و غرب براساس نظر رئیس جمهور در حال بررسی است و هنوز به نتیجه 

نرسیده و در مرحله مطالعه در وزارت کشور قرار دارد.
زهرا احمدی، مدیر کل تقســیمات کشــوری وزارت کشور در نشست با خبرنگاران 
طی ســخنانی اظهار کرد: قوانین متعددی برای تقسیمات کشوری در سالیان گذشته 
به تصویب رســیده و این موضوع اهمیت بسیاری دارد. با تقسیمات کشوری می توان 
رضایت مندی را در کشــور به وجود آورد. وی افزود: در ایــن زمینه الزاماتی در قانون 
آورده شــده و طبق مصوبه سال ۱۳۶۲ تقسیمات کشــوری انجام گرفته است و البته 
این قانون در ســال های بعد اصلاحاتی داشــته تا تســهیلگری شــده باشد. مدیر کل 

تقســیمات کشــوری وزارت کشــور گفت: ما با افزایش تعداد زیاد تقسیمات کشوری 
مواجه بوده ایم؛ از ابتدای ســال ۱۴۰۰ تا پایان آذر امســال بیش از ۲۶۰۰ درخواســت 
تقســیمات جدید به وزارت کشور ارسال شده اســت. مراکز پژوهشی چالش هایی را 
برای این امر مطرح کرده اند. از ســال ۸۶ تا ۱۴۰۱ حدود ۱۴۰ شهرســتان و ۳۵۰ شهر 
ایجاد شــده است. احمدی با بیان اینکه این عوامل موجب شد نگرش جدیدی در این 
موضوع داشــته باشیم، اضافه کرد: ما از ظرفیت نخبگان، دانشگاهیان و پژوهشگران 
درخواســت کردیم و روی این قانون بررســی انجام داده اند. احمدی اضافه کرد: ما 
لایحه تقســیمات کشــوری را به دولت فرســتادیم و این لایحه به ســازمان برنامه و 
بودجه تقدیم شــده است. برای هر استان جدید شش هزار پست سازمانی اختصاص 
می یابد و بودجه هر اســتان جدید ۹۰۰ میلیارد تومان اســت و پنج هزارو ۴۰۰ پســت 
جدید برای هر استان جدید ایجاد می شود. این حجم اتفاقاتی است که با تشکیل یک 

استان جدید در کشــور رخ می دهد. احمدی عنوان کرد: رئیس جمهور پیشنهادهایی 
درباره تشــکیل برخی اســتان ها را داده اند و تا زمانی که این لایحه به تصویب برسد، 
انجام این تغییرات با رویکرد این قانون بررســی نمی شود و طبق قوانین موجود مورد 
توجه قرار می گیرد. وی گفت: این لایحه ۲۶ آذرماه به دولت ارســال شــده و بعد از 
دولت، به شــورای  عالی آمایش می رود و ســپس به مجلس خواهد رفت. مدیر کل 
تقســیمات کشوری همچنین خاطرنشان کرد: تشکیل اســتان کرمان جنوبی و استان 
تهران شرق و غرب بر اساس نظر رئیس جمهور در حال بررسی است و هنوز به نتیجه 
نرسیده و در مرحله مطالعه در وزارت کشور قرار دارد. احمدی در پاسخ به این سؤال 
که آیا هم اکنون تشکیل استان اصفهان جنوبی یا دیگر استان ها در دست بررسی قرار 
دارد؟ اظهار کرد: در حال حاضر به غیر از بررسی تشکیل استان کرمان جنوبی و تهران 

شرق یا غرب، مورد دیگری در درست بررسی نداریم.

اخـبـار  بـرگـزیـده

گزارش ها  از  درگیری  و  تیراندازی
«جوانرود»  چه  خبر  است؟

برخــی منابع و کانال های خبری در شــبکه های اجتماعی از تجمــع و تنش در جوانرود خبر 
داده اند. به گزارش آفتاب نیوز، «براساس تصاویر و ویدئوهای منتشرشده در شبکه های اجتماعی، 
در پی برگزاری مراســم چهلــم هفت نفر از جان باختــگان اعتراضات اخیر در شــهر جوانرود، 
درگیری هایــی بین تجمع کنندگان و نیروهای امنیتی رخ داده اســت. در ویدئوهای منتشرشــده، 
شلیک گاز اشک آور و صدای تیراندازی شنیده می شود. تجمع کنندگان نیز شعارهایی سر داده اند و 
در برخی صحنه ها به سمت مأموران سنگ پرتاب می کنند». همچنین برخی اخبار در شبکه های 
اجتماعی از اعتراض مردم تهران در عصر روز گذشته خبر دادند. با توجه به مرکز این اعتراضات 
که سمت بازار بوده گمانه زنی ها از اعتراض بازاریان به بی ثباتی نرخ ارز و افزایش نرخ دلار و تأثیر 

آن بر بازارهای مختلف از جمله خودرو، مسکن و... بوده است.

نماینده  مجلس  خطاب  به  رئیس جمهور
حداقل ۷ صفحه  از  برنامه ۷ هزار صفحه ای که گفتید،

رو کنید
معین الدین سعیدی، نماینده چابهار در مجلس گفت: از برنامه هفت هزار صفحه ای که آقای 
رئیس جمهــور فرمودند حداقل هفت صفحه را رو کنند تا ببینیم چه چیزی اســت، ما که تا این 
لحظه چیزی ندیدیم. سعیدی درباره افزایش نرخ ارز که منجر به تغییر رئیس بانک مرکزی شد، 
اینکه آیا این تغییر منجر به بهبود شــرایط خواهد شد یا اینکه دولت باید به تغییرات عمیق تری 
دســت بزند تا بتواند شــرایط به وجودآمده را تغییر دهد و بهبود بخشــد، گفــت: تا هنگامی که 
جهت گیری ها و رویکردهای اصلی اقتصادی دولت اصلاح نشود، صرف جابه جا کردن رئیس  کل 
بانک مرکزی مطلقا نمی تواند مشــکلی را حل کند. او ادامه داد: شاید آقای فرزین (رئیس جدید 
بانک مرکزی) یک مقدار شناختشــان به حوزه های مربوط به بانک مرکزی بیشتر باشد، موضعی 
که ایشــان گرفتند مبنی بر اینکه کالاهای اساسی را با دلار نیمایی ۲۸ هزار تومان تأمین می کنیم، 
از نظر من بازگشت به عقب دولت از مواضع قبلی اش نسبت به تک نرخی کردن ارز است. دولت 
بسیار بسیار روی جراحی اقتصادی ای که حذف ارز ترجیحی را در پی داشت تأکید می کرد و آن را 
یکی از دســتاوردهای خودش می دانست اما از آنجا که برای معیشت دهک های کم درآمد تدبیر 
نکرد، عملا شــاهدیم بسیاری از مردم حتی ســرانه مصرف گوشت قرمزشان به یک سوم کاهش 
پیدا کرده اســت. سعیدی افزود: من از اینکه دولت قبول کند مسیر را اشتباه پیموده است، بسیار 
اســتقبال می کنم اما از دیگر سو تا وقتی که اصلاح اقتصادی صورت نگیرد و رویکردهای اصلی 
دولت اصلاح نشــود، بعید می دانم جابه جا کردن نیروها در حوزه های اقتصادی بتواند منشأ اثر 
باشــد. از ســوی دیگر ناهماهنگی بین ارکان تیم اقتصادی دولت وجود دارد. دولت مشخصا در 
عدم اجرای تکلیف قانونی مبنی بر تأمین سبد کالاهای خانوارها در بستر کالابرگ های الکترونیکی 
با قیمت شهریور ۱۴۰۰ خلاف قانون عمل می کند و شاهدیم مجلس هم رویکرد نظارتی خودش 
را تا این لحظه طی نکرده است. از برنامه هفت  هزار صفحه ای که آقای رئیس جمهور فرمودند، 
حداقل هفت صفحه را رو کنند تا ببینیم چه چیزی است، ما که تا این لحظه چیزی ندیدیم. دولت 
بودجه را آورده اســت، مجلس از این جهت اعلام وصول نمی کند که قانونا باید برنامه توســعه 
هفتم را می آورد، زیرا جهت گیری های بودجه بر مبنای برنامه پنج ساله است. از اینجا هم می توان 
گفت دولت به تکلیف خودش عمل نکرده و جمیع جهات نشــان می دهد انســجامی در حوزه 
اقتصادی دولت وجود ندارد و به همین خاطر است که روزبه روز شاهد افزایش نرخ ارز، نرخ  تورم 

و کوچک شدن سفره مردم هستیم.

نایب رئیس  مجلس:
راه  اعتراض  به  قانون حجاب  از  مسیر  مجلس  می گذرد

نیکــزاد گفت: اگر اعتراضی به حجاب قانونی و نه حجاب اجباری وجود دارد، باید از راه خود 
پیش رود که آن هم مجلس اســت؛ مردم مشکل خود و حتی اعتراض شان به حجاب قانونی را 
با نمایندگان مطرح کنند که در صورت ارائه طرحی از ســوی نمایندگان امکان بررســی آن با قید 
فوریت وجود دارد. رئیس هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان همچنین از ارجاع ۲۸۸ پرونده به این 
هیئت خبر داد و گفت که از ۲۸۸ پرونده ارجاعی، ۱۹ پرونده با گذشــت سه سال از عمر مجلس 
یازدهم مفتوح است؛ به طورکل هیئت نظارت در دو مورد رأی به تذکر شفاهی، در یک مورد رأی 
به تذکر کتبی و درج در پرونده و یک مورد رأی به اخذ تعهد کتبی داده است. الباقی پرونده های 

نمایندگان نیز مختومه شده و رأی بر برائت صادر شده است.

رهبر انقلاب: ابتکارات و  راه آقای مصباح باید ادامه پیدا کند

رئیسی به دنبال تشکیل استان های تهران شرقی و غربی و کرمان جنوبی
تهران تقسیم می شود؟

احمد علیرضابیگی، نماینده تبریز در مجلس یازدهم، در گفت وگو با «شرق»
با نگاه سلبی، به بازارهای غیررسمی
 مشروعیت نبخشیم


